
pe care-i va interesa t"atru l meu ca să-I răspîndească acolo, 
� nu mă mai obsedează. Mi se pare că acu m  s-a sfîrşit o epocă 
_, şi că, dacă sî ntem cinstiţi cu noi înşine, trebuie să scriem: 
= şi că, dacă sî ntem 

foarte bine. 
- Deci nu lemele sînt a l tele, ci  modul de a scr ie? 

. - Aşa-i. De pildă, am piese începute acum 5-6 ani pe ca
re nu le-am dus la bun sfîrşit. Acum ştiu că pot să le reiau 
pentru că mă simt destul de l iber, sau eliberat de povara 
aluziei pentru a trudi pe teritoriu l  l imbaj ulu i. N-aş putea spu
ne că am avut revelaţii occidentale la  nivelul  temelor, al su
biectelor, ci că m-am instruit şi m-am construit pe m ine însumi 
ca profesionist al dramaturgie!. Mi s-a deschis, în  sfîrşit, un 
vast cîmp de experiment, de cercetare a materiei l imbaju lu i  
teatral. Mă întorc liniştit pentru că  am poftă de lucru. 

- Matei Vişniec, spune-mi, te rog, cîte ceva despre ce 
se întîmpl ă  în  teatru l  englez ş i  în cel f rancez pe ca re, înţeleg, 
a i  început să le  cunoşti b ine. 

- Mi se pare că Londra e un centru mondial al teatrulu i, 
un adevărat pol teatral, pentru că pe această insulă a face 
teatru înseamnă, probabil, în mod subconştient, a te elibera 
de prizonieratul insulei. Există ceva, o tensiune între ceea 
ce noi numim educaţie engleză, conservatorismul  tipic englez, 
şi nevoia de defulare, de rupere, care la n ivelu l  societăţii 
se face şi prin teatru. N-am avut n iciodată senzaţia, în Anglia, 
că regizorii, actorii, trupele s-ar raporta şi la altceva decît 
la nevoia de a trăi teatru, de a se exprima pur şi .sim
plu, de a comunica. Poate că altfel, s-ar sufoca. Dacă în 
Franţa teatru l e încă un spectacol făcut cu acea ingrijorare 
inconştientă, că s-ar putea să nu placă, să nu fie un 
"răcnet" european, în Anglia calmul e total. Lumea fac� tea
tru în Covent Garden, pe sub poduri, în foste magazii sau 
depozite, în săli improvizate sau în mari săli, care nu sî nt 
niciodată cele mai iubite de public. Teatrele experimenta
le, de cartier mi se par nişte locuri de pelerinaj pentru un 
public aviza�_care nu-şi trădează niciodată mica săliţă de 
60 de locuri. 

Pe de altă arte, în u ltimul sfert de secol Anglia a dat 
o generaţie de mari dramaturgi, în timp ce în  Franţa nu 
putem vorbi decît despre unele personalităţi. Peisaju l  teatral 
englez e extrem de palpitant şi pentru că e direct legat de m a
rele business american în domeniul  spectacolu lui. Tntre Lon
dra şi  New York funcţionează un schimb continuu de spec
tacole, ceea ce nu se întîmplă între Paris, Roma şi New 
York. Pe acest teren al ·banulu i, care funcţionează după reguli 
precise, nu există doar un spaţiu cultural,  ci un imperiu cul
tural, teatrul avînd baza financiară în  S.U.A. şi vî rfu l la 
Londra. Iar cu banii m ulţi cîştigaţi mai cu seamă în  sfera 
music-hall-ului  se pot plăti şi spectacole experiment care con
tează pentru etaju l  superior, pur estetic. Altfel zis: se finan
ţează ceea ce am numi cercetare în domeniul l imbaju lu i  tea
tral. 

Trebuie spfls, însă, că intrarea unui out-sider în acest 
sistem este extraordinar de grea. Dacă nu există criterii po
lit ice precise care să impună dramatugia răsăritului  Europei 
pe p1aţa occidentală (vezi Havel ) ,  autorii veniţi din Est se 
lovesc dt. nevoia de a avea un agent literar, teatral, de a 
ieşi cu traduceri bune, de a se adapta genulu i  comercial pentru 
a-şi face o trambu lină de lansare. Oferta e uriaşă, iar criteriile 
de selectare tind să fie - cel puţin pînă-ţi faci un nume 
..:.... strict comerciale. Dar, ţi-am spus, acum mă simt detaşat 
de toate astea, liber, fără obsesia apăsătoare de a mă impune 
repede-repede acolo. Vom trăi şi vom vedea. 

........................ M I R UNA IONESCU 
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LU C I AN G I U RCHESC U :  
U N  TEATRU 

D I VE RS, N E FA N AT I C  

1 

1 
Cum au fost văzute evenimentele din decembrie în stră-

inătate? 
· 

- Totu l  a fost extraordinar . .  Lucruri le  petrecute aici  a u  
fost p e  cît de surprinzătoare, p e  atît de frumoase, d e  înă l 
ţătoa re. S-a  transm is imens de mut i l a  televiziune, eu  însumi  
a m  în registra t nenumărate casete, iar  răsturnarea care s-a  
petrecut a ici n u  a fost numai  spectacu loasă, eu i -aş  spune 
m iraculoasă. Aş v rea să fac totuşi o observaţie. Cu precizarea 
că nu-mi  permit să dau n imănui  lecţ i i  şi că nu pentru aşa 
ceva am revenit în ţară.  Sîn! totuşi unele lucrur i  pe ca re, 
cu ochi i  şi cu u rechea de acolo, le putem sesiza puţin altfel ,  
n u  neapărat  m a i  obiectiv, ci aş z ice în m u ltitu d inea interpretă
r i lor posibi le. Cred, de pildă, că oamen i i  a r  trebui  să a ibă 
mai  m u ltă gr ij ă cînd fac declaraţ i i  l a  ra dio sau l a  televiz iu
ne,  să nu se j oace p rea mult  cu cif rele. Altfel ,  lucrur i le ex
cepţion ale  care s-au întîmp lat a ici, sacrif ic i i le foarte m a ri şi 
jertfele ca re s-au făcut riscă să se banal izeze, să trezească 
o m ică neîncredere, o suspiciune dă unătoare atît in tereselor 
actuale  cît ş i  ce lor de perspectivă ale ţăr i i .  

- Aţi plecat din ţară în  urmă cu 10 ani  şi tinerii care 
au azi in jur  de 20 de ani, cei care au făcut efectiv revoluţiat 
nu ştiu, poate, mare lucru despre regizorul Lucian Giurches
cu, d irectorul de odinioară al Teatrului de Comedie. S-ar cuveni 
să le reamintim cîteva dintre p1arile dumneavoastră spectacole 
din ţară. 

- Aş amint i  primele "Spectacole Eugen Ionescu care s-au 
făcut în România - Rinoterii şi Ucigaş fără simbrie, spec• 
lacolele Brecht - Swej k în al l i-lea război mondial, Domnul  
Puntila şi s luga sa Matt�, Cercul de cretă caucazian, Mutter 
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Courage, Dispariţia lui  Galy Gay, spectacolele Cehov - Trei 
surori, Platonov, Livada de visinl, iar  pnntre u ltimele, înaintea 
plecă r i i  d in  ţară,  o reluare a Plicu lui de Rebreanu,  piesă care 
totdeauna că zuse şi care a avut, în sfîrşit, succes. 

- Cum aţi defini azi, retrospectiv, programul regizoru
lu i  şi directoru lui de teatru Lucian Giurchescu, din perioad11 
premergătoare <plecării din tară? 

- Nu m-am gîndit niciodată la acest lucru, dar,  dacă 
tot mă întrebaţi aşa ceva, am să încerc să vă. răspund. 

- V-am pus această întebare pentru că, montind 
8recht, Cehov, Ionescu, cred că se pot disti!:Jge l inii le directoare 
ale unui astfel de program. 

- Pe m ine m-au supărat întotdeauna ideile fixe, chiar 
cînd erau geniale. Am trăit ,  în fond,  de la  1 8  şi  pînă la  
50 de ani ,  într-o dictatură,  într-un regim în care, chiar în 
perioada lu i  de .deschidere", '65!7 1 ,  cea mai  fastă şi mai  greu 
de explicat astăzi comparativ cu ce s-a petrecut u lterior -
o vor lămur i  istor ici i ,  poate mai  tîrziu,  cînd lumea se va putea 
obiectiva -, a existat un fenomen ciudat.  Oamenii ca re, pe 
bună d reptate, voiau destindere, voiau modernitate, voiau în 
fond l ibertate, nu se puteau debarasa de nişte sechele tota l itare 
ca re sînt în noi înşine. Aşa s-a ajuns la a f i  fanatic pentru 
ceva, pentru teatr u l  corporal ,  de pildă, dar dacă nu erai fanatic, 
deveneai dobitoc.Ş i cei care promovau înnoirea creau n u  ·par 
tide, aşa  ceva n u  se  putea pe  vremea aceea, dar  creau noi 
• bisericuţe" ca re te exc ludeau d acă nu deveneai fanatic.  
Or,  progra mul  meu, d acă vreţ i ,  a fost acel a de a refuza să 
devin  fanatic.  Am spus: aşa ceva nu se poate. Asta e o pros
tie. 
MO NTAM PI ESELE, NU T EO R I I LE DRAMATU RG I LOR 

E r a m  regizor într-un teatru d e  stat care trebuia s ă  se 
ad reseze unui  public larg, într-un teatru care avea datoria 
şi să d istreze, dar ş i  să dea lucrur i  de cal i tate. Mi-am spus 
că avem nevoie de d iversitate. B recht şi Ionescu sînt, ca prin
cipiu, să zicem aşa, noţiuni  contrare: ca ideologie, ca poziţie 
umană,  ca viaţă.  Dacă a fost o persona l itate pe care, în prima 
lui  per ioadă, Ionescu s-o deteste profund, acela a fost 
Brecht. Eu am considerat că e interesant să- i  pun în scenă 
pe amîn doi, pentru că amîndoi sînt mar i .  Şi asta, chiar dacă 
pe atunci eram mai  aproape de ideile l u i  Ionescu decît de 
cele ale lui B recht, mai exact spus, de compromisuri le l u i  
Brecht, pentru c ă  ideile lu i  au fost frumoase, dar  compromisu
r i le lui a u  fost groaznice. 

Eu luam piesele, nu ideologia, şi constatam că piesele sînt 
printre cele mai bune pe care le-a dat d ramaturgia secolu lu i  
XX.  Afară de piesele l u i  d idactice, care a u  o importanţă se
cundară,  Brecht scr ia  întîi  piesele şi apoi făcea teoria .  Ei bine, 
noi făceam greŞeala că luam întîi teoria şi apoi, în funcţie 
de ea, voiam să montăm piesele. La fel l a  Ionescu, unde n� 
trebuia să iei întîi teoria teatru lu i  absurd, ci piesa .  Or, daca 
lua i  piesele ş i  n u  teoria, puteai să faci  spectacole foarte bune. 
P rogram u l  meu a fost deci un teatru divers, nefanatic, sau· 
dacă vreţi, . fanatic" pe o dezvoltare diversă, şi a actoru lu i  
ş i  a publ icu lu i .  Cred în asta  ş i  astăz i .  Un teatru nu poate 
să se cantoneze pe o singură  l i n ie decît dacă e un teatru 
m ic, dar  un teatru m a re trebuie să fie u n  teatru divers. Să 
n u  uităm că cel mai  mare succes a l  Teatru lu i  de Comedie 
a fost Preşul. nu Hamlet. să zicem. Asta nu înseamnă nim icş 
r ă u  faţă de B ă ieşu sau de cei ce joacă în Pr.eşu l, ei doar 
faptul că e nevoie şi de spectacole popula re. A r  fi o prostie 
să te faci că ele nu există şi Că nu sînt solicitate de pu
b l ic. Dar cred că un teatru care, pe l îngă Preşu l, juca Mutter 
Courage şi Cehov, d upă ce înainte jucase şi Eugen I onescu, 
era un teatru interesant,  care ţ inea un an umit ech i l ibru intre 
aceste tit lur i  şi putea să- i  ad ucă pe oameni în sala de spectacol, 
m u lţ i  d intre cei care văzuseră o comedie uşoară venind apoi 
şi la spectacole mai grele. 

- ln ce măsură, plecînd in străinătate, v-aţi putut res
pecta acest program? Ce eventuale concesii a trebuit să fa
ceţ i?  · 

- Tn genera l ,  nu pot să spun că am făcut mari  conce
si i .  A trebuit, în schimb, să mă adaptez unui  cu totu l  a l t  
r itm de lucru.  La Bucureşti lucram ce l  puţ in  trei lun i  ş i  ju
m ă tate la o piesă, timp in care actorii f ăceau şi radio, ş i  te
leviziune, ş i  f i lm, ba chiar ş i  spectacole de divertisment, care 
le ·aduceau şi bani,  şi popu lar itate, pentru că salar ii le erau 
m ic i  si ,  p ractic, a_proape nu se putea tră i  din ele. Ar fj  fost 

a bsurd şf inuman să încerc să- i  împiedic de la aceste posibi l i tăţ i  
de cîştig. Tn străinătate,. în c l ipa în care u n  actor e angajat 
pentru un spectacol ,  condiţ i i le  f inanci a re sînt nu mult mai  
bune, ci incom parabi le cu celt de la  no i  ş i  atunci actorul poate 
să-şi perm ită să nu mai facă a ltceva decît teatru, 1ar eu, la 
r îndul  meu, ca regizor, pot să reduc durata monlăr i i  unu i  
spectacol l a  numai  şase săptămîni .  N u  s înt  poveşti .  S înt  doar 
cu totul a lte condiţ i i .  

- Care sînt cele mai importante spectacole pe care 
le-aţi montat în aceşti u ltimi 10 ani? 

- Deci, tot ca să ştie l umea ş i  ca să mă p rezint: eu locuiesc 
acum în Danemarca, la  Copenhaga. Am l ucrat nu numai  în 
Danem a rca, c i  ş i  în S uedia, Finlanda,  Canada şi Israel .  Tn 
Danemarca,  la  Teatrul  Regal ,  am pus în scenă ,  printre a ltele, 
Trei surori de Cehov, Opera de trei parale de Brecht şi Pe
l icanul  de Strin dberg, iar  la Teatru 1 Municipal  din Aarch us, 
un teatru foa rte bun, pe ca re l - as putea asemăna cu Teatru l  
Naţional din Cluj sau cu cel din laşi - Dom J uan de Moliere, 
Romulus cel Mare de · Dii rennmatt,  Nu plătesc de Dario 
Fo. Tn Suedia, printre alte piese, am pus în scenă Cuibul 
de cuci, care se joacă şi în Bucu reşti, l a  Teat rul Naţ io
n a l ,  ş i  o cunoscută d ra matizare a unui  roman după care 
s-a făcut şi f i lm,  Şi caii se impuşcă. Tn Fin landa am montat 
piese de Pirandel lo ş i  de Feydeau, în I srael am făcut un mu
sica l şi trebuie să montez Trei surori, în Canada am pus in 
scenă Moliere ş i ,  des igur, a u  mai  fost ş i  a l tele . 

D E  LA " S LA LOM" ŞI " COBORI R E" LA " S LA LOM 
U RIAŞ" 

- In spectacolele montate în străinătate au existat in  
vreun fel reflexe sau reflectări ale situaţiei din ţară? 

- Un exemplu  pe care l -aş  p utea da, poate nu chiar  de 
ref lectare dar  de vădită inf luenţă asupra mea a situaţiei d in  
ţară,  e Cuibul de cuci care - şi de data asta  nu pot să f iu 
deloc modest -mi-a ieşit excepţion a l .  Tot t impul m-am gîndit 
n u  l a  un azil  de nebuni ,  care nici n u  m-ar f i  interesat, ci  
l a  o piesă despre tota l itarism, despre fel u l  în care poţi începe 
să umi leşt i omul şi să- I  faci neom. Şedinţele cu nebunii erau 
pentru m ine şedinţe de partid,  de învăţămînt polit ic .  De acolo 
mă inspiram. După p rem ieră ,  în  discuţi i le avute cu ziariş
t i i .  foarte p lăcut impresionati  de spectacol .  am fost întrebat 
dacă sînt specia l iSt în astfel de az i lur i .  Le-am raspuns 
Nu,  domnilor ,  eu vm dintr-un az i l !  

- Scăpată in  sfîrşit de condiţia azllului ,  România revine 
la normalitate. l ncearcă şi  teatrul s-o facă, traversind î nsă 
o perioadă dificilă din m ulte puncte de vedere, începînd chiar 
cu repertoriul pe care trebuie să şi-1 aleagă. 

- Sînt convins că teatrul  a luziv nu va mai  putea exista,  
pentru că n u  mai  in teresează pe n imeni .  Un anume gen de 
teatru metaforic moare şi el. Trebuie să regîndim metafo
ra,  să regîndim forma de expresie, d i f icu l tate cu care ne-am 
întî ln it ,  de a ltfel, toţi regizor i i  care am l ucrat în străinăta
te. 

Un anum it mod al nostru de a ne exprima - să zi 
cem, de acasă - nu mai  găsea ecou l a  publ icul  care aştepta 
să i se spună d irect un l ucru  sau a l tu l ,  nu pe ocolite, n u  
p r i n  a l u z i i  ş i  nici chiar p r i n  metafore. Ca să facem, d acă 
v reţ i ,  o comparaţie cu sportu l ,  noi eram aic i  foarte buni  la  
s lalom şi  e i  erau foarte buni  l a  coborîre. T rebuie să găsim 
o a l tă  formulă ,  poate de slalom u riaş, care este ş i  coborîre 
ş i  s la lom.  Adică să nu renunţăm la tot ceea ce a fost interesant 
ş i  bun în  experienţa oamenilor de teatru din România  în toţi 
an i i  trecuţi  şi, în a celaşi timp, să .ne dăm seama că publ icul  
s -a  obişn u it deja, prin intermediul  televiz iuni i ,  ca lucruri le 
să i se spun ă d irect şi aşteaptă o anumită mo�ificare, 
într-un sens s imi lar, ş i  din partea teatru lu i .  

Eu n-ilm venit în România ca să cer  sau să revendic ceva .  
N-a{Îl d rţptu l  ş i  n ic i  nu mi -am propus u n  astfel de  lucru .  
Dar' că mi -ar  face p lăcere să fac  teatru în româneşte, asta 
trebuie s-o recunosc. 

Cum regizoru l  Lucian Giurchescu a acceptat, u lterior dis
cuţiei noastre, conducerea Teatru lu i  de Comedie, ne propunem 
să reluăm acest dialog la începutul stagiunii viitoare, făcîn
du-vă cunoscute şi noile proiecte, nu numai repertoriale, ale 
Teatrului de Comedie. 

Convorbire consemnată de 
-----------· V I CTOR PARHON 
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